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Delia Voicu: Aţi interpretat rolul lui Hamm din Sfârşit de partidă de Samuel Beckett, ultimul succes al 

Teatrului Maghiar din Cluj. Cum a fost experienţa de actor al propriei dumneavoastră montări? 

Tom pa Gabor: Aş putea să scriu un jurnal ciudat cu gânduri le care m-au străbătut în timpul reprezentaţiilor. 

Nu am reuşit încă să dizolv complet ipostaza de regizor şi am trăit, astfel ,  o stare dublă, aceea de a 

urmări spectacolul dinăuntru! ca şi din afara lu i .  Îmbolnăvirea lui Laszl6 Geră, interpretul principal, m-a 

obligat să-i preiau rolu l .  Era unica soluţie pentru ca Sfârşit de partidă să se mai poată juca. Dar cred că 

interpretarea acestui personaj orb, imobilizat într-un cărucior de invalid, este şi o pedeapsă pentru 

neastâmpărul meu din timpul repetiţii lor. Din acest punct de vedere, prima mea experienţă de actor este 

destul de dificilă. 

D.V.: Tot o primă experienţă este şi colaborarea cu actriţa Mende Gaby care a implinit, de curând, 50 de 

ani de carieră profesională. Vă Întâlniţi, pe scenă, intr-un univers al suferinţei şi al instrăinării, propria 

mamă. Ce sentimente aveţi jucând impreună? 

T.G.:  Trăim pe scenă o situaţie reală care-mi dă mari emoţii .  Alături de mine, într-o pubelă, se află, într

adevăr, chiar mama. E bizară această "întâlnire" a noastră, în pragul anului 2000, într-un spectacol în 

premieră la noi; s-au împlinit, recent, zece ani de la moartea lui  Beckett . . .  Toate acestea,  adunate, 

intensifică miza montării. 

D.V.: În creaţiile dumneavoastră de până acum, aţi subliniat comicul, evitând atmosfera sumbră şi 

apăsătoare, atât de frecventă in teatrul absurd. V-aţi ferit cumva de tautologie? 

T.G.: Ceea ce mi s-a părut comun pieselor montate de mine a fost acest clovnesc, pe care l-am simţit în 

subtext. Beckett vorbeşte despre tragicul existenţei ,  prezent - din moment ce ne-am născut şi, inevitabil , 

vom muri - dar universul teatral sumbru nu poate fi mai întunecat decât viaţa însăşi . Dacă n-am avea 

umor, viaţa ar deveni ,  probabi l ,  de nesuportat. Relaţiile dintre oameni, dragostea, prietenia, aşteptarea 

sunt foarte importante. Pentru ele merită să trăieşti . Teatrul absurd este, în profunzimea sa, optimist, 

chiar dacă uneori pare a înfăţişa catastrofa. Apocalipsa s-a petrecut, deja, în fi inţa umană, însă ne 
pregăteşte, cred, pentru Apocalipsa cea mare. Piesele lui Beckett, de exemplu ,  arată că viaţa trebuie să 

se învârtească în juru l  iubiri i  de semeni şi trebuie să pornească tot din iubire, ca orice creaţie. Piesele lu i  



sunt jocuri de supravieţuire, jocuri clovneşti, uneori, numere de circ, între personaje care nu pot trăi 

c;lecât împreună. 

O. V.: Anul 1999 a fost un an al "debuturilor". Aţi obţinut, cu primul dumneavoastră film, Marele Trofeu la 

Festivalul cinematografic de la Salerno. 

T.G.: Nu-mi dau încă seama de semnificaţia acestui premiu. Este, oricum, o reîntoarcere la prima mea 

dragoste, cinematografia. Profesiunea mea prioritară rămâne, totuşi, teatrul .  Experienţa în film mi-a 

folosit şi în încercarea mea de a-mi reînnoi mij loacele de expresie. 

O. V.: Ca director al Teatrului Maghiar de Stat din Cluj, ce planuri aveţi? 

T.G.: Proiectul major este construcţia Sălii Studio. În toamna anului 2000, vom organiza o săptămână în 

memoria marelui regizor Gyorgy Harag care ar fi împlinit 75 de ani .  Se împlinesc, din păcate, şi 1 5  ani de 

la moartea lui .  Vom invita aici spectacole ale teatrelor în care el a realizat mari creaţii . Aş mai vrea ca 

trupa să-şi menţină nivelul artistic ridicat la care este acum. 
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